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هر چند روز سه شنبه نرخ طلا و ارز در بازار با رشد 
همراه بود اما روز گذشته تا حدودي شاهد فروكش 
كردن تب ب�ازار ارز و ط�لا بوديم. كارشناس�ان 
اقتصادي بر اين باورند رش�د ريسك هاي ناشي 
از تحريم هاي جديد و فاصله بين نرخ سود بانكي 
با تورم عمومي و بخش�ي در بازاره�ا و ركود در 
بازارهايي چون مس�كن و خ�ودرو و تا حدودي 
بورس اوراق بهادار)هر چند روز گذشته اين بازار 
با رشد 18هزار واحدي شاخص كل روبه رو شد( 
شرايطي را رقم زد تا نقدينگي در وضعيت كنوني 
س�ر از بازارهايي چون ارز، طلا و س�كه درآورد. 
اشخاصي كه با بيماري هاي مزمن اقتصاد ايران آشنا 
هستند از رشد تورم تعجب نمي كنند، زيرا اقتصاد ايران 
به لحاظ تاريخي با مشكلات ساختاري روبه رو است 
كه اين مشكلات هميش��ه آن را در معرض تورم قرار 
مي دهد. فاكتورهايي چون تشديد تحريم هاي ظالمانه 
غرب عليه اي��ران تكانه هاي تورم��ي را در دوره هاي 
مختلف برجسته مي كند. رخدادهاي رقم خورده در 
ماه هاي گذشته و جوسازي هاي صورت گرفته در خارج 
از كشور عليه ايران هر چند ريسك كلاني را به اقتصاد 
ايران وارد نمي آورد، زيرا بنيان هاي كش��ور قوي تر از 
تصورات برخي از اشخاص است اما اين خرده ريسك ها 
تكانه هايي را ني��ز در اقتصاد پديد م��ي آورد و امكان 
دارد شاهد به حركت درآمدن نقدينگي در جامعه از 
بازاري به بازار ديگر باشيم كه سياستگذار براي مهار 
اثرگذاري هاي تورمي اين جابه جايي هاي نقدينگي 
تلاش مي كند تا حد ممكن در بازار ورود جدي نداشته 
باشد تا بازار خود اين وضعيت را كنترل كند و قيمت ها 

به نقطه تعادلي بازگردد. 
با بررسي س��هم مردم جامعه از نقدينگي موجود در 
اقتصاد ايران و انواع دارايي ها به اين نتيجه مي رسيم 
كه با انباشت ثروت در اختيار دهك هاي بالای درآمدي 
روبه رو هستيم، از اين رو در فقدان حكمراني مناسب 
بخش ماليات بر اقتصاد ايران، صاحبان سرمايه ها در 
شرايط موجود جامعه كه ريسك هايي در اقتصاد موقتاً 
خلق شده است، تلاش مي كنند نهايت بهره را ببرند، 
به اين ترتيب در اثر را جابه جايي نقدينگي بين بازارها، 
يك يا چند بازار با انفجارهاي تورمي روبه رو مي شوند و 

نرخ ها نيز به شكل مشهودي بالا مي رود. 
شرايط موجود در كشور به شكلي است كه في الحال 
بازارهايي چون ارز، طلا و سكه در كانون توجهات 

ق��رار دارد، اگرچ��ه دولت و بخش ه��اي امنيتي و 
انتظامي نهايت تلاش خ��ود را مي كنند تا جلوي 
تكانه هاي اقتصادي را بگيرند اما در يك جايي بايد 
بازار خودش نرخ ها را به تعادل برس��اند، از اين رو 
بستن حس��اب فعالان بازار ارز و طلا يا دستگيري 
دلالان و مقابله با معاملات صوري و فردايي شايد 
نوس��ان را تا حدي مهار يا به تأخير بيندازد اما در 

نهايت تعادل بايد در بازار برقرار شود. 
نا ترازي بودجه سال جاري روي كاغذ رقمي حدود 
300هزارميليارد تومان ارزيابي مي ش��ود، اين رقم 
بالاخره بايد از يك مسير جبران شود، به ويژه آنكه 
در ماه هاي پاياني سال سازمان برنامه و بودجه بايد 
پرداختي هاي شب عيد را پوشش دهد. حال به اين 
وضعيت اخبار مربوط به تحريم و ناآرامي هاي اخير و 
جوسازي هاي خارجي را اضافه كنيد، طبيعتاً كنترل 
اين شرايط س��ختي هاي زيادي دارد، به ويژه آنكه 
بسياري از كارشناس��ان اقتصادي تصور نمي كردند 
دولت سيزدهم قادر باشد بدون برجام كشور را اداره 
كند، البته هيچ كس��ي نمي تواند منكر آثار و آزار و 
اذيت هاي تورم دوررقمي در اقتصاد ايران شود، اما 
به رغم وجود تورم، جريان كالا در اقتصاد ايران دچار 
توقف نشده و هميشه كالا در بازارها بوده است، هر 
چند گران، حتماً تورم بايد در آينده كنترل شود اما 
اشخاص بدبين به آينده كش��ور و اقتصاد بدنيست 
بدانن��د كه بس��ياري از ايراني هاي خارج از كش��ور 
به داخ��ل بازمي گردند تا در اي��ن وضعيت فعاليت 
اقتصادي كنند چراكه معتقدند اقتصاد ايران داراي 

ارزش افزوده و سودهاي بسيار مناسبي است. 
اگر چه بازار دارايي هاي مالي با تورم روبه رو است اما 
اغلب كارشناس��ان اقتصادي مي دانند كه در برخي 
از بخش هاي اقتصادي كه س��رمايه در كنار دانش و 
ماشين آلات قرار مي گيرد، س��ود بسيار مناسبي از 
محل توليد محصول و خدمات به دست مي آيد، حال 
در چينش مذكور اگر بنگاه ها دانش بنيان باشند كه 

بلاشك سود بسيار مناسبي به دست مي آيد. 
به هر روي بازار دارايي هاي مالي نيز يكي از بازارهايي 
است كه بسته به شرايط بين المللي و داخلي گاهي 
نقدينگي هواي ورود به اي��ن بازارها را مي كند. طي 
هفته هاي اخير نقدينگي به سمت بازارهاي ارز و طلا 
و سكه گسيل شده است و در اين بخش ها شاهد رشد 
قيمت ها بوده ايم اما روز گذشته بازار اندكي آرامش 

داشت و حداقل مثل روز سه ش��نبه بازار با نوسان و 
تنش روبه رو نبود. 

در ادامه بدنيست به گزارش هاي چند رسانه مطرح 
كشور در رابطه با بازار ارز، طلا و سكه توجه كنيم. 

   اف�ت 700 تومان�ي قيم�ت دلار در ب�ازار 
غيررسمي 

به گزارش فارس، روز گذشته در بازار تهران قيمت 
انواع ارز نس��بت به روز گذش��ته كاه��ش يافت. در 
معاملات غيررس��مي فردايي هم قيمت دلار بيش 
از 700 تومان افت  داشت . در همين راستا بهاي دلار 
نقدي در بازار غيررسمي نس��بت به روزسه شنبه با 
350 تومان و يورو با  460 تومان افت قيمت مواجه شد. 
درهم امارت  100 تومان، پوند انگليس 600 تومان، 
لير تركيه 30 تومان، فرانك س��وئيس 630 تومان، 
يوآن چين 70 تومان و ين ژاپن 185 تومان نس��بت 
به روز گذشته، افت قيمت داش��ته است. نرخ دلار 
توافقي در معاملات بازار تهران 36 هزار و 200 تومان 
بود كه نس��بت به روز سه ش��نبه 50 تومان  كاهش 

قيمت داشت . 
  التهابات 3م�اه اخير يكي از عوامل رش�د 

قيمت ارز بود
رش��د به��اي ارز در هفته ه��اي اخي��ر ارتباطي به 
ش��اخص هاي اقتصادي ندارد و بررس��ي ها نش��ان 
مي دهد بخش عمده رشد بهاي ارز در اين دوره ناشي 
از ش��كل گيري فضاي هيجاني، بروز اغتشاش��ات و 

التهابات سه ماه اخير بوده است. 
با فروكش كردن التهابات، روند نزولي قيمت ارز آغاز 
شده است و پيش بيني مي شود در روزهاي آينده هم 

اين روند ادامه داشته باشد. 
   صف براي كسب يك ميليون تومان

به گزارش مه��ر از ابتداي هفته جاري ش��اهد روند 
صعودي قيمت ارز در بازار هستيم تا جايي كه قيمت 
دلار در بازار توافقي از 35 هزار توم��ان به 36 هزار و 

300 تومان رسيده است. 
بررسي ميداني روز گذشته خبرنگار مهر حاكي از آن 
است كه به رغم آنكه قيمت ارز در بازار آزاد نيز روند 
صعودي دارد ولي كمتر كسي حاضر به خريد ارز با 
قيمت هاي 38 هزار تومان به بالاست، زيرا با تمهيداتي 
كه بانك مركزي انجام داده است، افرادي كه نيازمند 
ارز هستند مي توانند به راحتي ارز مورد نياز خود را از 

بازار توافقي خريداري كنند. 

در همين رابطه يكي از افرادي كه در ميدان فردوسي 
دنبال ارز بود به خبرنگار مهر گفت: عمده كساني كه 
در ماه هاي اخير در فردوسي تجمع می كنند و دنبال 
ارز هستند مي خواهند از نوسان قيمت ارز توافقي و 

آزاد سودي به دست آورند. 
وي ادامه داد: اين ش��لوغی به اين دليل اس��ت كه 
دلالان با گرفتن كارت ملي و خريد سهميه سالانه 
ارز از افرادي كه س��هميه خود را نياز ندارند، به آنها 
مبالغي تا يك ميليون تومان نيز پرداخت مي كنند. 
اين خريدار ارز تصريح كرد: همانطور كه مش��اهده 
مي شود بيشتر فروشندگان سهميه ارز زنان خانه دار 
يا سرپرست خانواده هستند كه به اين سهميه نياز 
ندارند و با اجاره كارت ملي خود در مدت چند ساعت 

يك ميليون تومان به دست مي آورند. 
بررسي هاي ميداني خبرنگار مهر از بازار ارز ميدان 
فردوسي حاكي است قيمت ارز آزاد بين 38 هزار تا 
38هزارو500 تومان معامله شد. همچنين قيمت دلار 
در بازار هرات 38 هزارو150 تومان و در بازار سليمانيه 

38 هزارو650 تومان معامله شد. 
   ريسك خريد دلار حداكثري شد

به گزارش تسنيم، تجربه نوس��انات شديد ارزي در 
سنوات قبل نشان مي دهد معمولاً دلار در كانال هاي 
جديد دوام چنداني نخواهد داشت و احتمالاً با اعمال 
سياست هاي بازارساز بايد شاهد تغيير مسير قيمت ها 

در بازار ارز باشيم. 
فعالان بازار ارز كه بار ديگر اين روزها شاهد نوسانات 
لحظه اي قيمت ها هس��تند، خودش��ان هم تأكيد 
دارند كه قيمت هايي كه براي دلار و انواع ارزها ثبت 
مي شود، قابل باور نيست و بعيد است همين طور باقي 
بماند. بازاري ها معتقدند هر زمان بازار ارز سياس��ي 
ش��ود، خريدهاي هيجاني نيز در بازار افزايش پيدا 
مي كند، هر چند طبق روال سنوات قبل معمولاً در 
ايام نزديك به سال نوی ميلادي تقاضا براي خريد 
ارز افزايش پي��دا مي كند ول��ي در روزهاي اخير در 
كنار افزايش تقاضاي خري��د ارز در روزهاي پاياني 
سال2022 وقوع برخي اتفاقات سياسي نيز به اين 

نوسانات دامن زد. 
برخي تحليلگران ارزي معتقدن��د جايگزيني نفت 
ايران با روس��يه در بازارها، توقف مذاكرات، كسري 
بودجه دول��ت، افُت صادرات پتروش��يمي به دليل 
قطعي گاز، افزايش تقاضا براي خريد ارز در روزهاي 
پاياني2022 و اغتشاشات ماه هاي اخير عامل تقويت 

انتظارات صعودي در بازار ارز شده است. 
تعدادي از فعالان بازار البته تأكيد دارند كه وضعيت 
قيمتي در بازار صعودي باقي نخواهد ماند و احتمال 
بازگش��ت قيمت ارز به كان��ال 35 هزار تومان طي 
15روز آينده وجود دارد. بازاري ها به خريداران ارز 
كه به خاطر رفتارهاي هيجاني در روزهاي اخير وارد 
بازار شده اند، هشدار مي دهند كه ريسك خريد ارز 
آن هم در روزهاي صعودي خيلي بالاست و مردم بايد 
هوشيار باشند كه با ضررهاي سنگين همراه نشوند. 

   تكانه هاي ارزي در برج ميرداماد
همزمان با تشديد نوس��انات ارزي، رئيس كل بانك 
مركزي، معاون ارزي اين بانك را تغيير داد. بنابراين با 
حكم رئيس كل بانك مركزي، »محمد آرام« به سمت 

معاون ارزي جديد بانك مركزي منصوب شد. 
مصطفي قمري وف��ا گفت: آقاي خان��ي هم با حكم 
دكتر صالح آبادي، به سمت مشاور رئيس كل بانك 

مركزي منصوب شد. 
گفتني اس��ت، آرام پيش از اين مديرعامل شركت 
سرمايه گذاري هاي خارجي ايران بود. معاون ارزي 
جديد بانك مرك��زي تا مقطع دكت��راي تخصصي 
در رش��ته هاي مديريت مالي و مديريت كسب وكار 
تحصيل ك��رده و داراي س��وابقي در س��مت هاي 
مديرعام��ل و عض��و هيئ��ت مدي��ره و مش��اور در 
ش��ركت هاي خدمات ارزي، مالي و سرمايه گذاري، 

تأمين مالي و بورسي است. 

بهناز قاسمي 
  گزارش یک

پنجشنبه24آذر1401| 20جمادیالاول1444|

با تصويب دول�ت تعرفه گاز براي مش�تركان 
پرمصرف افزايش يافت تا در روزهاي ناترازي 
گازي و قطع گاز برخي مشتركان صنعتي، بار 
ديگر ابزار قيمت براي مهار مصرف مشتركان 
پرمصرف به ويژه در بخش خانگي در دس�تور 
كار قرار گي�رد. در اين مي�ان، افزايش قيمت 
اگرچه ب�راي س�طح پايين مصرف نيس�ت و 
صرفاً سطوح متوس�ط و بالاي مصرف را شامل 
مي ش�ود، اما در س�طوح بالاي مصرف شاهد 
افزايش س�ه تا چهار برابري تعرفه ها هستيم 
كه به منزله نقره داغ كردن پرمصرف هاس�ت. 
بر اساس مصوبه هيئت دولت مشتركان پرمصرف 
گاز كه در پلكان 11و 12 و بسيار پرمصرف هستند، 
به ترتيب، مترمكعبي 5 و 6هزار تومان محاس��به 
خواهد شد اما اين افزايش تعرفه گازبها به  صورت 
پلكاني و تعرفه هر پله به ازاي مازاد مصرف پله هاي 
قبلي محاس��به مي ش��ود. در اين خصوص جواد 
اوجي، وزير نفت در پايان جلس��ه هيئت دولت با 
حضور در جمع خبرنگاران در مورد تصميم دولت 
براي مشترك پرمصرف گاز گفت: در رابطه با بحث 
ناترازي و گازرساني مس��تحضريد كه اين روزها 
هوا به شدت س��رد شده اس��ت، ما در حدود 17 
اس��تان مان يخبندان را داريم، پيش بيني ما اين 
است كه امسال سردتر از س��ال گذشته می شود 
و كاهش ش��ديد دم��ا را داريم، ب��ه همين خاطر 
تدابير خيلي خوبي شركت ملي گاز و همكاران ما 
در صنعت نفت و گاز انجام دادند كه ان شاءالله تا 
جايي كه مي شود امسال زمستان را بدون چالش به 

خصوص براي بخش خانگي پشت سر بگذاريم. 
به گ��زارش واحد مركزي خب��ر، وي افزود: هفته 
گذش��ته در دولت مصوبه خيلي خوبي در رابطه 
با تعرفه هاي گاز مش��تركان پرمصرف كه خارج 
از الگوي مصرف اس��تفاده مي كنند، داشتيم كه 
تعرفه آنها افزايش پيدا كرد. در رابطه با بسته تعرفه 
گاز 12پله را تعريف كردي��م، به پله هاي 1، 2 و 3 
هيچ افزايش قيمتي نخورده است، همان قيمت 
سال گذش��ته را داريم كه نزديك 60، 70 درصد 
مشتركان ما مي ش��ود از 25 ميليون مشترك كه 
ش��ركت گاز در بخش خانگي و تجاري دارد، آن 

دسته از مشتركان كه در پله های 1 و 2 و 3 هستند 
و س��قف الگوي مصرف را رعايت مي كنند، هيچ 
گونه افزايش قيمتي متوجه ش��ان نشده و قيمت 

براي آنها همان قيمت سال گذشته است. 
وزير نفت يادآور ش��د: از پل��ه 4 افزايش قيمت را 
داشتيم و پله هاي بالاتر كه خارج از الگوي مصرف 
هستند من از همين جا به آنها مي گويم با افزايش 
قيمتي كه دولت ديده، فردا از ما گله مند نش��وند 
نقره داغ مي شوند. چرا؟ چون اين عدالت نيست. 
خانه هايي هستند كه جكوزي دارند و غيرمتعارف 
گاز مصرف مي كنند، چرا مردمي كه دارند سقف 

الگوي مصرف را رعايت مي كنند، بايد بهاي آنها را 
بدهند؟ به همين خاطر با كار كارشناس��ي كه در 
شركت ملي گاز و سازمان بهينه سازي انجام دادند، 
تعرفه اين ميزان از مشتركان افزايش چشمگيري 
داشته است. اوجي خاطرنشان كرد: افزايش تعرفه 
گاز مشتركان پرمصرف را از 16آذر اجرايي كرديم 
و ا ن ش��اءالله در قبض گازش��ان در اوايل دي ماه 

مشاهده خواهند كرد. 
   بيشترين تفاهم نامه ها با چين

 در حوزه نفت و گاز
وزير نفت در حاشيه اين جلسه در پاسخ به سؤالي 
مبني ب��ر اينكه چ��ه توافقاتي با چي��ن در حوزه 
انرژي صورت گرفته اس��ت؟ گفت: م��ا توافقات 
و تفاهم نامه هاي بس��يار خوبي در بحث توس��عه 
ميادين نفتي و ميادين مش��ترك با شركت هاي 
توانمند حوزه انرژي چين منعقد كرده ايم. در بحث 
LNG و مجتمع هاي پتروشيمي تفاهم نامه هاي 
خوبي را امضا كرده ايم. بالاترين رقم قراردادهايي 
كه با چين امضا كرده ايم در حوزه صنعت نفت و 

گاز كشور است. 
وزير نفت در ادامه با اش��اره به موضوع گازرساني 
در زمستان گفت: ما سوخت هيچ واحد صنعتي 
را قطع نخواهيم كرد. اگر گاز نيروگاه ها و صنايع 
كم مي شود، ما از قبل تدابيري انديشيده و مخازن 
س��وخت مايع را براي آنها تأمي��ن كرده ايم. نرخ 
س��وخت مايع را هم با همان ن��رخ گاز براي آنها 

تعيين مي كنيم.

وزيرنفت:مشتركانپرمصرفگازنقرهداغميشوند
  گزارش  2

رضا  دهشيری   |   جوان

بودجهدر2مرحلهتقديممجلسميشود
رئي�س س�ازمان برنام�ه و بودج�ه گف�ت: دول�ت بودج�ه را در 
دو مرحل�ه تبصره ه�ا و مناب�ع و مص�ارف ب�ه ش�كل كلان و 
س�پس ج�داول و ري�ز بودج�ه را تحوي�ل مجل�س مي ده�د، 
كار برنام�ه هفت�م را نتوانس�تيم ب�ه س�رعت جم�ع كني�م. 
به گزارش ايسنا، مس��عود ميركاظمي در حاشيه جلسه هيئت دولت 
در جمع خبرنگاران در خصوص روند تدوين بودجه سال آينده گفت: 
بعضي روزها از صبح تا ش��ب روي تبصره هاي بودجه كار شده است و 
فكر كنم يك جلس��ه ديگر برگزار و تبصره ها تمام مي شود. بودجه دو 
مرحله اي ش��ده و آنچه براي مجلس قرار است بفرستيم، با سال هاي 
قبل متفاوت مي شود. ما الان بايد تبصره ها و منابع و مصارف به شكل 
كلان را براي مجلس بفرس��تيم و پس از تصوي��ب مجلس، جداول و 
بودجه را تحويل مجلس بدهيم. در جلسه اي كه جمعه گذشته با  ريز 
رئيس مجلس داشته ايم، بنا شد در اين هفته اين مراحل نهايي شود. ما 
هم بر همين اساس اقدام كرديم و بودجه در دو مرحله تهيه مي شود. 

وي درباره برنامه هفتم توسعه نيز بيان كرد: براي تهيه قانون برنامه هفتم 
توسعه دارد كار مي شود. سياست هاي كلي تازه ابلاغ شده و به سرعت 
نمي شود برنامه هفتم را نهايي كرد، هر چند مؤسسات تحقيقاتي ما از 
سال گذشته اقدامات خود را آغاز كرده اند. معمولاً به اين ترتيب است 
كه اطلاعاتي كه از مراكز تحقيقاتي ما مي آيد، به سازمان برنامه و بودجه 
مي رسد و بررسي ها از سطح كارشناسان تا معاونت ها آغاز مي شود و در 
ستاد تنظيم برنامه هفتم، جمع بندي انجام مي شود كه اين روند زمانبر 
است. وي خاطرنشان كرد: اميدواريم پس از آنكه سازمان برنامه و بودجه 
از تهيه برنامه بودجه آزاد شد، بلافاصله برنامه هفتم را با قوت و صرف 
نيروي بيش��تر در كوتاه ترين زمان به دولت برسانيم. اميدوارم بررسي 
بودجه در دولت خيلي طول نكش��د، هر چند بررسي بودجه در دولت 
طول كشيد و خيلي وارد بحث هاي جزئي و كارشناسي شده كه البته 

خوب است، چون موضوعات پخته تر مي شود. 
........................................................................................................................

استقبال۵۰۰هزارسهامدارخرد
ازطرحبيمهسهام

وزي�ر ام�ور اقتص�ادي و داراي�ي از اس�تقبال بي�ش از ۵00 هزار 
نف�ر از س�هامداران خ�رد از ط�رح بيم�ه س�هام خب�ر داد. 
احسان خاندوزي روز چهارشنبه در حاشيه جلسه هيئت دولت گفت: بيش 
از 500 هزار نفر از سهامداران خرد از طرح بيمه سهام كه در آبان ماه اجرا 
 شد، استقبال كردند. وي اظهار اميدواري كرد كه حمايت از سهامداران 

خرد هم در بودجه 1402 و هم در لايحه برنامه هفتم باشد. 
........................................................................................................................

۶۰درصدظرفيتسدهايكشور
خالياست

وزير ني�رو با بي�ان اينك�ه هم اكنون بي�ش از ۶0 درص�د ظرفيت 
س�دهاي كش�ور خال�ي اس�ت، گف�ت: در چني�ن ش�رايطي 
مديريت مص�رف آب بي�ش از پيش م�ورد تأكيد ق�رار مي گيرد. 
به گزارش وزارت نيرو، علي اكبر محرابيان در حاشيه جلسه هيئت دولت با 
بيان اينكه هم اكنون بيش از 60 درصد ظرفيت سدهاي كشور خالي است، 
گفت: به منظور بهبود اين شرايط، منتظر افزايش بارش ها در ماه هاي آتي 
هستيم و اميد است با تحقق اين مهم، حجم سدهاي كشور افزايش يابد. 
وزير نيرو با بيان اينكه موجودي آب سدهاي كشور 3۹ تا 40 درصد است، 
افزود: با اين ميزان موجودي منابع آبي كشور، مديريت مصرف آب بيش 
از پيش مورد تأكيد قرار مي گيرد، بر همين اس��اس از ملت شريف ايران 
درخواست داريم همانند گذشته و بسيار جدي تر به اين مهم توجه كنند. 
وی درباره فرايند صادرات برق به ساير كشورها خاطرنشان كرد: صادرات 
برق تابع مراودات برقي ما با كشورهاي همسايه اس��ت. صادرات برق در 
شرايطي صورت مي گيرد كه در برخي از ماه هاي سال برق مازاد در كشور 
وجود داشته باشد، اين در حالي است كه در برخي از بازه هاي زماني كه نياز 
به تأمين برق بيشتر در كشور داشته باشيم، اقدام به واردات اين منبع انرژي 

خواهيم كرد، البته در طول سال تراز برق همواره مثبت است. 
........................................................................................................................

دولت۵7۰هزارميلياردتومان
بدهيبهنظامبانكيدارد

دولت بيش از ۵70 هزار ميلي�ارد تومان به نظام بانك�ي بدهي دارد 
كه اگ�ر اين مبل�غ ب�ا برنامه ري�زي در بودجه هاي س�نواتي آينده 
و ش�يوه هاي ديگر تس�ويه نش�ود، ب�ه ش�دت نات�رازي بانكي را 
افزاي�ش می ده�د و موجب بروز مش�كلاتي در كش�ور مي ش�ود. 
به گزارش تس��نيم، محمدرضا پورابراهيمي داوراني، رئيس كميس��يون 
اقتصادي مجلس در تشريح نشست كميسيون اقتصادي مجلس گف�ت: 
نشست مش��ترك اعضاي كميس��يون اقتصادي مجلس با مديران عامل 
بانك ها با هدف بررسي عملكرد آنها در اجراي احكام و تكاليف قانوني در 
حوزه های مختلف برگزار شد. در همين راستا مديران عامل بانك ها گزارشي 
از عملكردش��ان در خصوص پرداخت وام  هاي قرض الحسنه و تسهيلات 
تكليفي و بانك مركزي نيز گزارشي از آخرين وضعيت پرداخت تسهيلات 
در هشت ماهه سال جاري و معاون وزير اقتصاد و دارايي نيز توضيحاتي را 

در خصوص وضعيت منابع و مصارف نظام بانكي ارائه كردند. 
وي افزود: مطابق گزارش هاي ارائه ش��ده پرداخت تسهيلات در برخي 
موارد بر اساس برنامه زمانبندي از تكاليف عقب تر و در بخشي ديگر در حد 
متوسط عملياتي شده بود و اميدواريم تا پايان سال با پيگيري هاي نظارتي 
به ويژه در اولويت هايي مانند وام ازدواج، فرزند آوري، وديعه مس��كن و 

تبصره 18 در خصوص اشتغال باقي تعهدات نيز عملياتي شود. 
پورابراهيمي تأكيد كرد: بررسي وضعيت ترازنامه نظام بانكي يكي ديگر از 
موضوعات بسيار مهم مطرح شده در جلسه بود تا براي استمرار وضعيت و 
بهبود عملكرد تصميم هايي اتخاذ شود. طبق برآورد كميسيون اقتصادي 
مجلس، دولت بيش از 570 هزار ميليارد تومان به نظام بانكي بدهي دارد 
كه اگر اين مبلغ با برنامه ريزي در بودجه هاي سنواتي آينده و شيوه هاي 
ديگر تسويه نشود، به شدت ناترازي بانكي را افزايش می دهد و موجب 
بروز مشكلاتي در كشور مي شود. اين نماينده مردم در مجلس اظهار كرد: 
بحث كفايت سرمايه بانك  ها به جز بدهي دولت موضوع بسيار مهم ديگري 
بود كه در اين جلسه به آن اشاره شد. تلاش مان اين است كه همزمان با 
پيگيري اجراي تكاليف قانوني بانك ها براي حل مشكلات مردم، ظرفيت 
تسهيلات دهي بانك ها را نيز افزايش دهيم كه يكي از راه هاي آن پرداخت 
بدهي دولت به بانك هاست. تسويه بدهي دولت به بانك ها جهت افزايش 
قدرت وام دهي بانك  ها يكي از سرفصل هاي مهمي بوده كه در نشست 
مشترك با وزير اقتصاد، بانك مركزي و سازمان برنامه و بودجه مطرح و 

براي آن تصميم گيري خواهد شد.
........................................................................................................................

افزايشبيشاز۱۸هزارواحدي
شاخصكلبورس

ش�اخص كل چهارش�نبه را ب�ا رون�دي صع�ودي آغ�از ك�رد 
رس�يد.  واح�د  47۲ ه�زار  و  يك ميلي�ون  جاي�گاه  ب�ه  و 
ش��اخص كل بورس اوراق بهادار تهران در پايان معاملات ديروز بازار 
سهام، با 18 هزار و 2۹1 واحد افزايش معادل 1/26درصد به يك ميليون 
و 472 هزار و 75۹ واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن نيز با 3 هزار 
و 675 واحد افزايش معادل 0/85درصد در محدوده 433 هزار و 763 
واحد قرار گرفت. شاخص كل فرابورس نيز با 37 واحد افزايش به عدد 

18 هزار و 858 واحد رسيد.

9۰درصدبودجهعمومیدولت
بايدازمالياتتأمينشود

مش�اور عالي رئيس كل س�ازمان امور مالياتي با اش�اره به اينكه 
بيش از ۹0درص�د بودجه عموم�ي دولت باي�د از مالي�ات تأمين 
ش�ود، گفت: اولين انتظار من به عنوان يك شهروند، اصلاح ماليه 
بودجه اس�ت چراك�ه قب�ل از آن نمي توانيم خيل�ي از اصلاحات 
ديگر را همچ�ون نظام بانكي درس�ت كنيم. ب�ازوي اصلي وزارت 
اقتص�اد در اص�لاح ماليه بودج�ه، س�ازمان امور مالياتي اس�ت.

محمد پاريزي، مش��اور عالي رئيس كل س��ازمان امور مالياتي در نشس��ت 
»آسيب شناسي ش��اخص هاي ارزيابي عملكرد نظام مالياتي« ضمن اشاره 
به اهميت تعريف شاخص هاي مناسب در تحقق اهداف نظام مالياتي كشور 
تصريح كرد: فرض ما نبايد بر اين باشد كه در چارچوب فعلي شاخص تعريف 
كنيم. در سال هاي اخير سازمان امور مالياتي گروگان دولت ها و قانونگذاران 
بوده است ولي نبايد در همين چارچوب صرفاً شاخص تعريف كرد. دولت ها 
به سرعت رئيس سازمان را با اغراض سياسي تغيير داده اند و قانونگذاران نيز 
ثبات در قوانين نداشته اند و به سرعت قوانين را تغيير مي دهند. وي افزود: به 
عقيده من شاخص ها دو دسته است؛ دس��ته اول شاخص هاي هدف يا ملي 
هستند و دسته دوم شاخص هاي فرآيندي است. در دسته اول چند شاخص 
كليدي داريم؛ نسبت ماليات به توليد، نسبت ماليات به بودجه دولت و مسئله 
توزيع درآمد كه البته اندازه گيري آن دشوار است. اين شاخص نشان مي دهد 
اگر ماليات گرفته نمي شد ضريب جيني چند بود و بعد از اعمال نظام مالياتي 
ضريب جيني چقدر شده است. در حال حاضر امكان محاسبه اين شاخص به 
طور دقيق وجود ندارد، ولي به عقيده م��ن در ايران عملكرد نظام مالياتي در 
ضريب جيني معكوس است و بيشتر از اقشار كم درآمد ماليات اخذ مي شود. 

   بودجه عمومي دولت بايد از ماليات تأمين شود
پاريزي در ادامه مهم ترين شاخص در تعيين اهداف كلان مالياتي را افزايش 
نسبت درآمدهاي مالياتي به بودجه دولت دانس��ت و افزود: در حال حاضر 
وضعيت بس��يار نامطلوبي در اداره دولت با درآمدهاي مالياتي داريم و عملًا 
هيچ راه ديگري نيز ب��راي تأمين بودجه دولت وجود ن��دارد و مواردي مثل 
مولدسازي درآمدهاي دولت در س��ال هاي اخير سهمي بسيار ناچيز داشته 
است. عدم تحقق ديگر درآمدها همواره با استقراض از بانك مركزي تأمين 
شده است، بنابراين پايين آمدن شاخص نسبت ماليات به بودجه دولت، به 
طور مستقيم به افزايش تورم منجر مي شود. پايدارترين روش تأمين بودجه 
دولت درآمدهاي مالياتي است كه در اقتصاد ما در سال هاي اخير جدي گرفته 
نشده است. بالا آمدن شاخص ماليات به بودجه دولت نيز در برخي سال هاي 
اخير به اين دليل رخ داده كه به اجبار ميزان فروش نفت ما كاهش پيدا كرده 
است، ولي بايد به اين فكر كنيم كه با درآمدهاي مالياتي بودجه دولت را تأمين 
كنيم و اگر اين نسبت به 100 درصد نمي رسد، دست كم كل بودجه جاري 
يعني ۹0درصد كل بودجه عمومي را شامل شود. اينكه به سهم 30درصدي 
ماليات از بودجه دولت قانع شويم و در قوانين سالانه بخواهيم 5درصد به آن 

بيفزاييم، مطلوب نيست و بايد تحولي در اين زمينه رخ دهد. 
وي افزود: در مورد نس��بت ماليات به توليد ناخالص داخلي نيز وضعيت 
فعلي كشور حدود 6درصد است، در اين شاخص نيز معمولاً هدفگذاري 
مي شود كه در يك دوره چهار ساله 50درصد افزايش يابد، اما اين روش 
منطقي نيست و بايد به اين مسئله فكر كنيم كه نسبت عادلانه و معقول 
اين ش��اخص براي اقتصاد ايران و فاصله ما با اين ميزان مطلوب چقدر 
اس��ت. به طور مثال يك زمان يك مطالعه انجام شد و نتيجه اين بود كه 

براي اقتصاد ايران اين شاخص بايد حدود 13درصد باشد. 
  متولي نظام مالياتي كشور وزارت اقتصاد است

مشاور عالي رئيس كل سازمان امور مالياتي متولي اصلي تحقق اهداف 
نظام مالياتي كشور را وزارت اقتصاد دانس��ت و افزود: اولين انتظار من 
به عنوان يك ش��هروند، اصلاح ماليه بودجه اس��ت چراك��ه قبل از آن 
نمي توانيم خيلي از اصلاحات ديگر را همچون نظام بانكي درست كنيم. 
بازوي اصلي وزارت اقتصاد در اصلاح ماليه بودجه، سازمان امور مالياتي 
است. ش��اخص ها از اين جهت مهم هس��تند كه بدون داشتن هدف و 
سياستگذاري، پرداختن به ساير مسائل، بيهوده است. مهم ترين هدف 
به نظر من در اين حوزه اين است كه بايد فكري براي بيش از 50درصد 

بودجه كه از طريق نفت تأمين مي شود، بكنيم. 
........................................................................................................................

مرغدارانوام۱۰درصديميگيرند
قرار است تسهيلاتي با نرخ سود 10 درصد در اختيار توليدكنندگان 
قرار گي�رد. معرف�ي به بانك كش�اورزي انجام ش�ده اس�ت و در 
گام اول 300 ميلي�ارد تومان ب�ه اتحاديه ها پرداخت خواهد ش�د. 
به گزارش تسنيم، محمد قرباني، معاون برنامه ريزي وزارت جهادكشاورزي 
با بيان اينكه در ارتباط با مازاد مرغ چند برنامه در نظر داريم، گفت: عوارض 
صادراتي را صفر كرديم كه صادرات انجام شود. همچنين به دنبال حذف 
رفع تعهد ارزي هستيم كه اگر اين موضوع نيز حل شود، صادرات به اندازه 
كافي انجام خواهد شد و ديگر ضرورتي براي خريد داخلي و منجمدسازي 
وجود ندارد. وي با بيان اينكه نياز مالي اتحاديه هاي طيور براي خريد مرغ 
مازاد با پرداخت تسهيلات تأمين مي شود، افزود: بحث جمع آوري مازاد مرغ 
را براي اولين بار شروع كرديم. قرار است تسهيلاتي با نرخ سود 10 درصد در 
اختيار توليدكنندگان قرار دهيم. معرفي به بانك كشاورزي انجام شده است 

و در گام اول 300 ميليارد تومان به اتحاديه ها پرداخت خواهد شد. 
معاون برنامه ريزي و اقتصادي وزارت جهادكش��اورزي اضافه كرد: در 
استان هايي كه بيش��ترين مازاد مرغ را دارند، اگر با ارائه اين تسهيلات 
قيمت در بازار تعديل نشود 300 ميليارد دوم را كه براي حدود 5هزار تن 

مرغ كفايت مي كند، به بازار تزريق خواهيم كرد. 
........................................................................................................................

نمايندگانمجلس۶هزارسؤال
ازوزيرانثبتكردهاند

حدود 7 ه�زار و۹10 تذكر كتب�ي از ابت�داي اي�ن دوره از مجلس 
مطرح ش�ده و همچني�ن ۶ ه�زار و ۵3۲ س�ؤال از وزي�ران ثبت 
ش�ده ك�ه 48م�ورد در صح�ن علن�ي از آنه�ا پرس�يده ش�د. 
به گزارش خبرگزاري صدا و سيما، حس��ينعلي حاجي دليگاني، عضو 
هيئت رئيسه مجلس گفت: بيش از ۹00 طرح و لايحه در اين دوره از 
مجلس تدوين ش��ده كه برخي از آنها در دست بررسي و بعضي هم در 

شوراي نگهبان قرار دارد، از اين تعداد 85 مورد هم قانون شده است. 
عضو هيئت رئيس��ه مجلس افزود: درآمد هاي ماليات��ي و نفتي دولت 
خوب بوده اما اگرچه دولت در بودجه امس��ال باي��د تمهيداتي را براي 
تعيين قيمت كالا هاي اساسي به نرخ شهريور1400 مي انديشيد، انتظار 
داشتيم قانون بودجه را محقق كند. وي تأكيد كرد: دولت هم در سه ماه 
اول امسال اعلام كرد زيرساخت لازم براي اعطاي كالابرگ به جاي يارانه 
نقدي را ندارد و اجازه خواس��ت همان يارانه را بدهد، البته اخيراً دولت 
تصميم گرفته به صورت آزمايشي به بخشي از مردم كالابرگ بدهد. با 
اين حال سفره مردم كوچك تر شده، اگرچه عموم كارشناسان گفتند 
جراحي اقتصادي بايد رخ دهد، اما برخي معتقد بودند يارانه نقدي داده 

شود و برخي هم به ارائه كالا اعتقاد داشتند. 
    انتظار داشتيم تيم اقتصادي دولت بموقع عمل كند

حاجي دليگاني گفت: معتقدم هنگام جراحي اقتصادي همه اعضاي تيم 
اقتصادي دولت هماهنگ عمل نكردند و همين باعث شد اشكالاتي رخ 
دهد. انتظار مجلس اين بود كه تيم اقتصادي بموقع وارد شود. عضو هيئت 
رئيس��ه مجلس گفت: دولت در برخي موارد قانون را رعايت نكرده است. 
اعتبارات و تسهيلات خوبي براي اشتغال گذاشته شده، اما برخي دستگاه ها 
نتوانستند كارشان را انجام دهند. با وجود اينكه دولت فرصت داشته، اما 
لايحه برنامه هفتم را بموقع به مجلس نداده است. در بيشتر جلسات سران 
قوا، مجلس خواسته بود برنامه را ارائه دهد و خبر ها حاكي از اين است كه 

جلسات در دولت براي لايحه بودجه تقريباً به پايان رسيده است.


